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Slovo starosty 
VÁŽENÍ SPOLUOBČANÉ  

Poprvé v tomto roce Vás prostřednictvím zpravodaje srdečně zdravím, přeji 
Vám všem pevné zdraví, spokojenost a dobrou duševní pohodu po celý rok.  

Od počátku roku do dnešních červnových dnů se v naší obci život nezastavil, 
ba naopak kvačí mílovými kroky. Pokusím se zmínit o některých oblastech života 
v obci. 

Nejprve dodatečně děkuji Kulturnímu výboru pod vedením paní Jany Vlčkové 
a TJ Sokol za vzornou přípravu a organizaci obecního plesu. Úsilí všech pořadatelů 
a účinkujících bylo vysoké, nasazenou laťku jsme udrželi. Věřím, že v příštím vo-
lebním období bude nové zastupitelstvo pokračovat v této zavedené tradici. 

Dále děkuji TJ Sokol za uspořádání maškarního plesu a dětského maškarního 
plesu tradičně pod taktovkou paní Jany Vlčkové. Sboru dobrovolných hasičů děku-
ji za uspořádání tradičního masopustního průvodu s pochováváním basy. Zázemím 
při ostatkové taškařici byly uklizené, opravené a vymalované prostory kina. Nej-
větší revitalizace těchto prostor proběhla v létě a na podzim loňského roku. 
V prostorách kina je ale ještě spousta práce, aby tento prostor byl uživatelný tak 
jako před 15 – 20 léty. 

Dne 13. května se v zasedací místnosti obecního úřadu sešli naši jubilanti, 
kteří v první polovině letošního roku slaví od 70 roků kulaté výročí narození, 
anebo mají přes 80 roků. 

Při neformální besedě se na tomto setkání dozvídám mnoho zajímavého od na-
šich nejzkušenějších. Z tohoto místa gratuluji ještě jednou všem našim jubilantům 
a veteránům, i těm, kteří se z jakéhokoliv důvodu nemohli této besedy zúčastnit. 

Jubilantka paní Marie Zemanová se pochlubila, že je válečným veteránem, a 
dostala od ministra obrany pana Martina Bartáka děkovný dopis za hrdinství ve 
druhé světové válce.  (Více v dalším článku.) 

Hlavním bodem programu výstavby v obci je již téměř dva roky výstavba 
splaškové kanalizace a všechna soužení a trable s tím spojené. Ke dni 31. května 
jsou všechny kanalizační stoky v zemi a postupně se na ně připojují jednotlivé ne-
movitosti (kvůli tomu se přece kanalizace stavěla). Krajské komunikace jsou od 
počátku zimy upraveny,  dnes jsou téměř všechny místní komunikace s novým 
obnoveným povrchem. Zbývá dodělat polní cesty tak, aby měly pevný a bezprašný 
povrch, ulici Hradskou, pro niž byla změněna trasa hlavní stoky a začátek Vitov-
ské. Taktéž byly zahájeny práce na obnově chodníků kolem krajské (hlavní) 
komunikace od Kovalovic směrem na Pozořice. 

Se všemi těmito pracemi se musíme vejít do pevné částky peněz, které máme 
z projektu kanalizace (tedy z Evropských fondů) a z navýšeného úvěru investora – 
Svazku pro vodovody a kanalizace Šlapanicko - u Komerční banky, (který všechny 
obce splácejí), právě na celoplošnou obnovu povrchů komunikací k dispozici. S 
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povrchovou úpravou místních komunikací typu „šplíchaná“ čili „penetrační maka-
dam“ nejsem spokojen ani smířen. Původní záměr byl takový, aby všude byla „ba-
lená“- to znamená 5cm asfaltobetonu s potřebnými podkladními konstrukčními 
vrstvami. Prostředky, které jsou k dispozici, bylo však nutno rozprostřít tak, aby 
byl upraven povrch komunikací v celé šířce, nejen nad výkopem, jak stanoví 
projekt. Rovněž tak bývalé polní cesty, s jejichž obnovou povrchu v projektu 
nebylo počítáno, neboť při tvorbě projektu se jednalo o nezastavěné části obce. 
Projektant je tedy nacenil jako polní trati, a ani v žádosti o dotaci z fondů EU na 
tato místa není počítáno s úpravou povrchu a tudíž ani s financemi. Finance z EU 
na tuto stavbu (celé kanalizace) byly přiznány rozhodnutím komise EU dne 16.12 
2005. Tedy před pěti lety. V současné době své finanční prostředky nemáme, ani 
nám banky nepůjčí pro velké splátky na výstavbu kanalizace a ručení na získaný 
úvěr Svazku. Tímto navýšeným úvěrem naše obec na obnovu komunikací čerpá 
6,9 mil. Kč.  

V nejbližších dnech by mělo být provedeno předběžné bilancování stavby, a 
podle toho, jak bude pro nás bilance příznivá, budou či nebudou prováděny vylep-
šovací úpravy povrchů místních komunikací. Zatím bylo postupováno způsobem, 
aby celkový stav místních komunikací byl lepší než před zahájením výstavby 
kanalizace. To bude možno snadno posoudit podle fotodokumentace a pasportu 
místních komunikací před zahájením výstavby kanalizace a nyní po dokončení 
povrchů vozovek. V měsíci červnu má být dokončena ulice Hradská a Vítovská, 
v červenci pak polní cesty. Současně s tím probíhá postupný úklid na „staveništi“, 
odstraňování vad a nedodělků a vzniklých škod. Kdo ještě hodlá uplatňovat vznik-
lou škodu a nedodělek či jinou újmu v souvislosti s výstavbou splaškové kanaliza-
ce, prosím o neprodlené písemné podání na obecním úřadě nejpozději do konce 
června. Tolik zatím ke kanalizaci. 

Obecní rozpočet na rok 2010 přicházel na svět s velkými porodními bolestmi. 
Veškeré drobné „dotační a dobročinné výdaje“ byly zcela zrušeny, podpora míst-
ních spolků a organizací byla schválena jen v nejnutnějším provozním minimu, 
škola a kultura taktéž s minimální podporou, všechny výdajové paragrafy jsou 
nastaveny na režim pouhého přežívání. Zastupitelé si snížili odměny na symbolic-
kou částku, zaměstnanci obce mají zákonný základ bez osobního ohodnocení. Na 
investiční činnost je taktéž vyčleněna pouze minimální částka – na projekt prodlou-
žení vodovodu na Hradské. Pro mnohé je tato situace demotivující. Věřím, že se 
situace s příjmovou stranou obecního rozpočtu v průběhu roku zlepší, a bude mož-
né rozpočtovými opatřeními posílit i výdajovou stránku, aby obec byla krásnější. 

Vážení spoluobčané. Blíží se doba prázdnin, dovolených a věřme, že hezkých 
dní. Přeji Vám, abyste si nastávající letní dny užili a odpočinuli si od svého 
pracovního nasazení. 

        Petr Kříž 
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ÚPRAVY POVRCHŮ MÍSTNÍCH KOMUNIKACÍ 
1. Doplnění konstrukčních vrstev v drážce po kanalizaci, sanace rýhy po vodovo-

du, úprava uličních dešťových vpustí, sanace kraje vozovek podle potřeby, 
přeložení stávajících obrubníků dle potřeby, celoplošný obrus, celoplošný 
asfaltobeton 5cm. U školy zřízení příčného odvodňovacího žlabu. Takto je 
upraven úsek od obecního úřadu nahoru k transformátoru, kolem školy k RD p. 
Černého. Dále odbočení z hlavní komunikace na konci obce u RD Rychlíkových 
(Hraničky) směrem k sadu, ulice milionářská a dole zatočení vlevo nahoru zpět 
k hlavní komunikaci. 

2. Od Mendlového, obě strany nahoru až k hlavní (krajské): Odstranění původního 
povrchu, vytvoření konstrukční vrstvy ze štěrkodrti, penetrační makadam se 
dvěma uzavíracími nátěry a zadrcením, přeložení obrubníků dle potřeby, 2x 
příčný odvodňovací žlab.  

3. Vítovská – konstrukční vrstvy v drážce po kanalizaci, sanace výtluků v celé šíř-
ce a délce po konec kanalizace, sanace propadlé vozovky naproti cukrárny, 
přeložka dešťové kanalizace od krajské komunikace na kopec (naproti 133), 
penetrační makadam se dvěma uzavíracími nátěry a zadrcením. Ve stoupání od 
hlavní silnice až na vrchol bude povrch z asfaltobetonu. 

4. Dolní konec – odstranění původního povrchu, podklad ze štěrkodrti, penetrační 
makadam se dvěma uzavíracími nátěry a zadrcením. 

5. Hradská – konstrukční vrstva štěrkodrti v drážce po kanalizaci, sanace výtluků, 
penetrační makadam se dvěma uzavíracími nátěry a zadrcením. 

6. Polní cesty od transformátoru za humny ke transformátoru Honce, 2x odbočení 
k hájíčku, odbočení k zahradám: odkop do hloubky 30cm, zhutnění, geotextilie, 
štěrkodrť, penetrační makadam. 

7. Polní cesta od sauny k transformátoru za humny a od hájíčka U Haltýřů na Draž-
ka: Odkop do hloubky 30cm, zhutnění, geotextilie, štěrkodrť, živičný recykláž. 

 
Způsob úpravy polní cesty mezi silnicí kolem RD p. Černého a čerpací stanice 

ČS2 zatím není upřesněn, taktéž nad školou a na kopečku u památníku válek.  
Lepší povrchové úpravy místních komunikací než penetrační makadam budou 

realizovány v případě dobré bilance nákladů stavby nebo po zajištění financí 
z jiných zdrojů. 

Myslím, že každému je jasné, že není možno zadávat práci, na jejíž zaplacení 
nemáme připraveny finanční prostředky. Hledali jsme tedy takové řešení, aby 
maximální objem místních komunikací byl upraven jako zpevněný a bezprašný.  

        Petr Kříž 
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INFORMACE Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE 
-  Výpis usnesení  

č. 4/2010 ze dne 22.3.2010 
Zastupitelstvo obce schválilo: 
 - 10 % odměny pro neuvolněné členy zastupitelstva obce s platností od 1.4.2010  
- odměnu neuvolněnému místostarostovi obce ve výši 21 040,-Kč 
- rozpočet na rok 2010 
- záměr manželů Chaloupkových a Matouškových na kompenzací  poplatků za  tři 

vybudované kanalizační přípojky za poskytnutí parcel p.č. 1861/32 a 1861/36 
obci za účelem zřízení místní komunikace-dle zápisu ze dne 9.3.2010 

- dodatek ke zřizovací listině příspěvkové organizace Základní škola a Mateřská 
škola Viničné Šumice o doplňkovou činnost „dohledová činnost v ZŠ a MŠ“ 

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:   
- protokol z veřejnoprávní kontroly u příspěvkové organizace ZŠ a MŠ Viničné 

Šumice 
Zastupitelstvo obce ukládá: 
- starostovi zajistit znalecký posudek a dokončit smluvní ujednání s Chaloupkový-

mi a Matouškovými 
- starostovi zajistit schůzku představitelů Svazku a správce stavby kanalizace pro 

informování občanů obce v termínu do 9.4.2010 
 

č. 5/2010 ze dne 3.5.2010 
Zastupitelstvo obce schválilo: 
- kupní smlouvu na parcelu katastru nemovitostí p. č. 1861/32 o výměře 40 m2 

v k.ú. Viničné Šumice, kterou obec Viničné Šumice kupuje od manželů Ireny 
a Aloise Chaloupkových za odhadní cenu Kč 2.440,-  

- kupní smlouvu na parcelu katastru nemovitostí p. č. 1861/36 o výměře 150 m2 
v k.ú. Viničné Šumice, kterou obec Viničné Šumice kupuje od manželů Anny 
a Jaroslava Matouškových za odhadní cenu Kč 9.140,-  

- návrhy smluv o zřízení práva odpovídajícího věcnému břemenu č. 2606-
026/001/08, č. 2606-026/079/08, č. 2606-026/140/08  mezi obcí Viničné 
Šumice  a E.ON Distribuce, a.s. pro vedení sítě NN na pozemcích ve 
vlastnictví obce Viničné Šumice 

- rozpočtové opatření č. 1/2010 
- záměr prodeje části pozemku p.č.2017 v k.ú. Pozořice. Podmínkou prodeje je zří-

zení věcného břemene na vodovod napájející obec Viničné Šumice, uložený 
v tomto pozemku 

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:   
- zprávu z kontroly Kontrolního výboru   
Zastupitelstvo obce uložilo: 
- starostovi prověřit možnost legalizace snížení nájmu základní škole ve V.Š.  
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- finančnímu výboru zapracovat do rozpočtového opatření potřebné výdaje pro 
Základní školu a Mateřskou školu ve Viničných Šumicích ve výši Kč 
128.000,- na zajištění jejího bezpečného chodu 

- Radě ZO V.Š. prověřit možnost umístění sloupů veřejného osvětlení u 
novostaveb na Honcích 

 

č. 6/2010 ze dne 17.5.2010 
Zastupitelstvo obce schválilo: 
- 10 % odměnu pro neuvolněného místostarosty obce s účinností od 1.6.2010  
- projednání dalšího bodu na dnešním zasedání ZO dopravního značení upravující 

provoz vozidel na místních komunikacích 
Zastupitelstvo obce požaduje: 
- projednat finanční bilanci stavby splaškové kanalizace v obci V.Š. s vedením 

Svazku Šlapanicko v termínu do 31.5.2010. Přesný termín jednání dohodne sta-
rosta obce s vedením Svazku Šlapanicko. Důvodem k tomuto jednání je nespo-
kojenost zastupitelů a občanů obce s realizací povrchů místních komunikací. 
Obec V. Š. požaduje ukončení povrchu vrchní asfaltobetonovou vrstvou. 

Zastupitelstvo obce uložilo: 
- starostovi zajistit osazení dopravního značení omezující provoz vozidel nad 3,5 t 

s dodatkovou tabulkou povolující vjezd dopravní obsluhy na místní komuni-
kace do 15.6.2010 

- finančnímu výboru zpracovat rozpočtové opatření na zajištění dopravního znače-
ní upravující provoz na místních komunikacích 

Pavel Vrba 
 

KANALIZA ČNÍ PŘÍPOJKY 

Kontroly domovních kanalizačních přípojek                                  
před záhozem provádí p. Tinka Rudolf , Viničné Šumice 217.   

 Kontakt: 725 723 615 

! Ke splaškové kanalizaci je možno připojovat nemovitosti již v celé obci ! 
!  Doporučujeme připojení nemovitostí v termínu do konce srpna 2010  ! 

 
___________________________________________________________________________________ 
 

CO,  KDY,  KDE    …. 
27.  června  Polní mše -  na návsi pod lipami  

   účastní se šumická chasa v krojích, po mši občerstvení.  
11.  září  HODY 
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ROZPOČET OBCE   Viničné Šumice na rok 2010 

Paragraf  Položka Příjmy   
V tisí-
cích K č 

    Daně - FO, PO, DPH 6460 

  1122 Daň z příjmu právnických osob za obec za rok 2009 38,6 

  1511 Daň z nemovitosti 459,1 

  1343 Užívání veřejného prostranství 1,5 

  1361 Správní poplatky 40 

  1341 Poplatky ze psů 21,4 

  1337 Poplatky za odvoz komunálního odpadu 570 

  1347 Poplatek za provozovaný VHP (výherní hrací přístroj) 30 

  1351 Odvod z výtěžku VHP (výherní hrací přístroj) 20 

  4121org.43 Neinvestiční dotace od Kovalovic za žáky 92,5 

  4112 Neinvestiční dotace ze státního rozpočtu 509,7 

1012 2131 Pronájem pozemků 10 

2310 2111 Vodné 0,9 

2321 2324 Poplatek za vyřízení kolaudace vybraný od občanů 24,8 

2321 3122 Kanalizační přípojky spolufinancování občanů 300 

3113 2132 Příjmy z pronájmu nem. - Základní škola Vin. Šumice 18 

3314 2111 Obecní knihovna - poplatky 4 

3341 2111 Hlášení místního rozhlasu 4 

3349 2111 Zpravodaj - inzerce 1 

3399 2111 Kulturní akce - vstupné 100 

3613 2132 Nebytové hospodářství - pronájem pošty 102,5 

3724 2111 Zpětná separace odpadů - EKOKOM 24 

3722 2112 Prodej zboží - popelnice 15 

6171 2132 
Pronájem nemovitostí, schůz. a zased. místnost (OS 
MAS) 10 

6310 2141 Příjmy z úroků na běžný účet 55 

6310 2142 Příjmy z dividend 38 

    SOUČET 8950 

    Úspora z  rozpočtu minulých let 2530 

    PŘÍJMY CELKEM 11480 
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Paragraf Položka Výdaje 
V tisících 
Kč 

2212   Silnice - údržba 28,2 

2221 5193 Dopravní obslužnost - IDS JMK 59,2 

2221   Provoz veř. siln. dopravy - zrcadlo Hradská 10 

2310   Vodovod - zesilovací stanice Hradská 100 

2321 5329org.142 Členský příspěvek Svazek Šlapanicko 53,7 

2321   
Svazek Šlapanicko - příspěvky od občanů na 
kanalizaci 2000 

2321 6349org.142 
Roční splátka splaškové kanalizace - Svazek 
Šlapanicko 3406 

3113 5331 ZŠ Viničné Šumice - neinvestiční příspěvek na provoz 600 

3113 5321org.84 ZŠ Pozořice - neinvestiční příspěvek na provoz 272,3 

3314   Obecní knihovna 130 

3349   Obecní zpravodaj 42 

3399   Záležitosti kultury (SPOZ, ples, hody, jubilanti) 50 

3419 5222 
Tělovýchovná činnost - neinvestiční příspěvek TJ 
Sokol 176,5 

3631   
Veř. osvětlení - údržba, el. energie, osvětl. za 
Sedláčkovým  267,5 

3632   Pohřebnictví - na hroby 5 

3636 5329org.160 Mikroregion Rokytnice - člen. příspěvek 11,7 

3639 6130 Výkup pozemků (hřiště) 300 

3721   Svoz nebezpečných odpadů 50 

3722   Svoz komunálního odpadu 510 

3723   Svoz ostatních odpadů 50 

3745   Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň 50 

5512   Požární ochrana (z toho nájem+energie 100tis.) 210 

6112   Zastupitelstvo obce 1000 

6171   Místní správa  2018,3 

6171 5321 Neinvestiční dotace městu Šlapanice - přestupky 3 

6320 5163 Pojištění budov a obyvatel 38 

6399 5362 Platby daní a poplatků - daň z příjmu právnických osob 38,6 

    VÝDAJE CELKEM 11480 

  rozdíl 0,0 

Schváleno zastupitelstvem obce dne 24. 3. 2010. 
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ZE ŽIVOTA OBCE 
-V průběhu měsíce března a dubna proběhla výstaba rozšíření elektrického napá-

jecího vedení pro 20 RD v lokalitě Loučky/Honce. Tato akce byla připravována 
od poloviny roku 2007, a po třech letech technickoadministrativní přípravy bylo 
možné investorem - EONem akci realizovat. Dne 2.6. byl vydán Stavebním 
úřadem Pozořice kolaudační souhlas s užíváním této stavby. 

- Na svoje pracoviště (obecní úřad) se vrátila po dvojí mateřské a rodičovské do-
volené paní Jana Drápalová. Za dlouhodobou roli matky si jí vážíme a vítáme ji 
zpět do kolektivu pracovníků obecního úřadu. Jejím nástupem skončil pracovní 
poměr Ing. Daniely Drápalové, která byla přijata jako její zástup po dobu mateř-
ské a rodičovské dovolené. Za její práci pro obec jí touto cestou děkuji. 

- Do konkursu na pracovní místo účetní obce byla doručena jedna přihláška. Ucha-
zečka – p. Zdeňka Vlachová splnila všechny podmínky, a od 1.7. bude přijata na 
pozici účetní na dobu neurčitou, dosud byla zaměstnána na dobu určitou. 

- Při úpravě Vitovské byla přeložena dešťová kanalizace v úseku od hlavní silnice 
na vrchol stoupání. Tento úsek kanalizace byl v havarijním stavu, byl zborcený, 
netěsný a docházelo k protékání vody na sousední spodní pozemky.  

- Na Vitovské byla sanována hluboká a rozsáhlá propadlina u cukrárny a opraveny 
všechny výtluky až na konec vybudované splaškové kanalizace. Studnu a vodár-
nu naproti RD 138 bylo doporučeno ponechat. Při budování kanalizace proká-
zaly tyto stavby pevnost a odolnost, jejich zbourání a sanace vzniklých kráterů 
by znamenaly další náklady. 

- V březnu byl obcí nabídnut prostor pro výcvik hasičů pilařů na kácení a ořez 
zbytku topolů u propustku v Rékoví odbornému učilišti Hasičského záchranného 
sboru. Při tomto výcviku byly pokáceny zbývajících 4 nebezpečné stromy u 
hlavní silnice. Motoristé zajisté postřehli lepší rozhled na protější svah 
komunikace do Pozořic. 

- Při jarním tání a při vytrvalých deštích začátkem června zateklo do vestibulu 
kina.  Zřejmě vadou izolace v obvodovém zdivu. V místě výtoku byla vyhloube-
na šachtička a pomocí čerpadla byla voda odčerpávána. Z vnějšku objektu (na 
dvorku) byla vyhloubena podél základu jímací drážka na vodu prosakující ze 
svahu a odvedena do dešťové kanalizace. Průsak vody do vestibulu poté ustal. 

- 20.4. byl proveden audit hospodaření roku 2009 s výsledkem – „Nebyly zjištěny 
chyby a nedostatky.“ Za to patří poděkování zejména naší účetní – paní Zdeňce 
Vlachové a všem, kteří jsou spoluodpovědní za hospodaření obce. 

- Vzpomínka osvobození obce Rudou armádou proběhla formou vyvěšení vlajek 
přes víkend 23.- 26. dubna a položením kytice k památníku válek. 

- Stavebním úřadem Pozořice bylo vydáno stavební povolení na revitalizaci areálu 
školy. V současné finanční tísni nám to není mnoho platné, ale v případě mož-
nosti dotace jsme projekčně připraveni na čerpání dotací. 
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- 4. května proběhlo pravidelné setkání představitelů samospráv obcí s vedením 
cementárny  Českomoravský cement, nástupnická společnost a.s. Na něm byla 
špičkovými manažery přednesena informace o výrobě, ekonomice, strategii 
rozvoje a technologie výroby v ČMC a monitoring o emisích. Po neformální 
diskusi následovala prohlídka areálu cementárny. Na každém kroku bylo vidět, 
že společnost ČMC  má velký zájem o nejmodernější prvky výroby, zajištující 
ekonomickou a ekologickou výrobu cementu. 

- V posledním květnovém víkendu proběhly Volby do Poslanecké sněmovny Parla-
mentu ČR. Překvapivé výsledky známe, přejme tedy novým zákonodárcům vůli 
odpovědně vykonávat svoje funkce. 

- ke dni 31.5. odstoupil z funkce zastupitele, tudíž i radního a místostarosty - Ing. 
Vladimír Koláček. Za jeho dlouholeté působení v obecním zastupitelstvu mu 
děkuji za jeho píli zodpovědnost a vytrvalost ve všem dobrém co pro obec Vinič-
né Šumice a její občany v době svého působení vykonával. Přeji mu zasloužený 
odpočinek a regeneraci sil do všeho, čemu se v budoucnu hodlá věnovat. 

- V měsíci říjnu se budou konat Volby do zastupitelstev měst a obcí. Na  nejbližším 
jednání našeho zastupitelstva bude stanoveno, kolik členů naše příští zastupitel-
stvo bude mít. 

Je možné, že dojde ke korekci na 11až 9 členů. Podle tohoto rozhodnutí budou 
jednotlivé místní politické strany, hnutí a sdružení sestavovat svoje kandidátky.- 
Počet členů na jedné kandidátce odpovídá maximálně počtu členů budoucího 
zastupitelstva. 
        Petr Kříž 

 
 

 

Odstoupení z funkce 
Prohlašuji tímto, že k dnešnímu dni /red. pozn:. k 31.5./ odstupuji z funkce 
zastupitele obce Viničné Šumice. 

Důvodem tohoto mého rozhodnutí je nulová podpora, naprosté nepochopení a 
nedocenění mé dosavadní práce od většiny zastupitelů. Není přece možné, aby 
místostarosta a zastupitelstvo stáli každý na opačné straně barikády v boji s 
problémy, se kterými se obec potýká, a které musí řešit. 

Zastupitelům, zejména pak starostovi obce a pracovnicím obecního úřadu, a všem 
občanům, kteří mě podporovali a pomáhali mi i v práci, kterou jsem dělal 
s nejlepším svědomím poctivě, zodpovědně a s plným nasazením, upřímně děkuji. 

Těm občanům, kterým toto moje rozhodnutí způsobí potíže, byť dočasného rázu, 
se omlouvám. 

Ing. Vladimír Koláček, 
664 06 Viničné Šumice 237 
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OBECNÍ VOLBY  
 

V obecních volbách od r. 1990 až 2006 měla vždy obec Viničné Šumice 
ve srovnání s okolními obcemi statistický primát v množství občanů, kteří usilovali 
o zvolení do zastupitelstva obce. Graf ukazuje srovnání obcí - jak velký byl tamní 
zájem o zvolení v přepočtu na obyvatele v posledních volbách r. 2006. 

 Bez hlubší sociologické studie je možné pouze hádat, proč tomu tak je. 
Avšak je možné na konkrétních příkladech doložit, že takto významný rozdíl není 
doprovázen i výsledky samosprávy obce Viničné Šumice, jež by pozitivně 
převyšovaly okolní obce.  
 Tento stav vytvářejí především kandidující politické strany a spolky. 
Možná žijí v domnění, že pokud by nekandidovaly, tak by jejich zájmy nebyly 
hájeny. Skutečnost však nenahrává těmto tvrzení. To je možno dokumentovat na 
příkladech tří dlouhodobě nejsilnějších frakcí v zastupitelstvu. Sokol doposud hraje 
fotbal na soukromých pozemcích, jež byly v r. 1958 bez náhrady zkonfiskovány. 
Doposud nedošlo k právnímu narovnání. To jim  brání i v modernizaci hřiště. 
Hasičům byla zbourána požární zbrojnice a s ohledem na záměry obce a její 
zadlužení je nová zbrojnice v nedohlednu. Jak se to odrazí na existenci nejstarší a 
společensky prospěšné organizace, dá odpověď až budoucnost. Ani křesťané na 
tom nejsou lépe. Rekonstrukci kapličky a jejího okolí je možno měřit počtem 
volebních období a stále není u konce.  
 Otázkou tedy je, proč je tak velký zájem o křesla v místním parlamentu? 
Či proč voliči volí opakovaně přibližně stejnou sestavu a následně přibližně stejně 
láteří na ty, které si zvolili?  

Mojmír Ryška 

Zájem o zvolení do zastupitelstva obce v r. 2006
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KANALIZACE A KOMUNIKACE 
 

Dne 7.4.2010 se konalo jednání na téma kanalizace a konečná podoba 
komunikací. Přítomni byli představitelé obce, svazku obcí, stavebního dozoru, 
dodavatele stavby a občané obce. Stejná témata byla projednávána i na zasedání 
zastupitelstva dne 17.5.2010. Informace, jež zde zazněly, je možné shrnout do 
těchto bodů: 

 
1. Projektová dokumentace před započetím stavby neodpovídala potřebám obce. 
2. Doba výstavby kanalizace a zapravení cest bude významně delší, než se 

plánovalo. 
3. Při plánování komunikací se nepočítalo s cestami s pevným bezprašným 

povrchem ke všem stávajícím a rozestavěným rodinným domům.   
4. Obec poskytla právní prostor opravit poškozené cesty na nižší úrovni, než na 

jaké byly před započetím stavby. 
5. Kvalita a způsob provedených prací při budování kanalizace a oprav cest 

vyvolává mezi občany pouze negativní reakce.  
6. Pokud všichni zainteresovaní do konce května nepředají nebo nepřeberou dílo 

(bez ohledu na jeho kvalitu a celistvost), budou ohroženy dotace z EU. 
7. Kolik za celou akci obec nakonec zaplatí nikdo nebyl schopen říci, i když byl 

svazek několikrát o to žádán a několikráte to přislíbil. 
 

Na počátku tvrdili propagátoři odkanalizování do asi 25 km vzdálené čistírny 
odpadních vod Modřice, že obec uhradí pouze 20 % nákladů. Vyčísleno 
v korunách asi 24 mil. Též bylo deklarováno, že poplatky za vodné a stočné ještě 
alespoň pět let po uvedení kanalizace nepřesáhnou částku 50 Kč/m3. Oponentům, 
kteří zpochybňovali výhodnost takovéto akce a reálnost čísel, byla dávána různá 
nelichotivá označení.  

Doposud nikdo nevyvrátil odhadované splácení asi až do roku 2025. Nárůst 
nákladů, jež překračuje trojnásobek slibované částky, je blízký sedmiletému 
ročnímu rozpočtu obce. A při způsobu provedení díla nejsou vyloučeny významné 
náklady na stabilizaci díla ještě před termínem deklarované životnosti. 

Hlavními aktéry celé akce jsou všechna zastupitelstva obce Viničné Šumice, 
jež působila od prosazení způsobu odkanalizování až po jeho realizaci. I když 
celou akci zaštiťuje svazek obcí, měly samosprávy obcí dostatečný prostor pro 
prosazování zájmů obce a jejích občanů. Že byl možný pro obec přínosnější postup 
samosprávy, je doložitelné například u sousední obce Kovalovice.  

Z výše uvedených skutečností může vzniknout dojem, že primárním cílem 
nebyl zájem zlepšit životní prostředí a zkvalitnit infrastrukturu obce.  

Mojmír Ryška 
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TJ SOKOL VINI ČNÉ ŠUMICE - O činnosti v roce 2009 
 
     Letos v březnu pořádala Tělocvičná jednota Sokol Viničné Šumice výroční 
valnou hromadu, na které bilancovala svoji činnost v roce 2009. TJ Sokol má 
celkem 236 členů, z toho 98 mužů, 89 žen, 20 dorostenců a 29 žáků a žákyň. 
Aktivní členové jsou organizováni v oddílech kopané, nohejbalu, aerobiku, 
kalanetiky, zdravotního cvičení, turistiky a v oddílu cvičení rodičů s dětmi.  
     Nejvíce cvičících je z řad žen a to v oddíle kalanetiky, aerobiku a věrné gardy. 
Cvičení dětí nám stagnuje až na cvičení rodičů s dětmi, o které je velký zájem. 
Muži jsou organizováni v oddíle nohejbalu a kopané a jen oddíl kopané má ve 
svých řadách děti. Oddíl stolního tenisu, který byl v minulosti úspěšný, pozastavil 
svoji činnost. S turistickým oddílem pořádáme pravidelné pěší i cyklistické výlety 
po okolí, který se převážně zúčastňují ženy z věrné gardy. V červnu na závěr škol-
ního roku jsme uspořádali pro děti pochod nočním lesem, ale nepřálo nám počasí, 
takže účast byla menší než na jakou jsme u této akce zvyklí. 

V oddílu kopané proběhla v měsících lednu, únoru a březnu 2009 zimní 
příprava mužů, dorostu a žáků na fotbalovém hřišti a tělocvičně sokolovny. V 
dubnu se začala hrát jarní kola fotbalových soutěží ročníku 2008 - 2009, která 
skončila v červnu a naše mužstva se umístila následovně:  

− žáci odehráli 16 mistrovských utkání a skončili na devátém místě 
− dorost odehrál 14 mistrovských utkání a skončil na pátém místě 
− muži odehráli 26 mistrovských utkání a umístili se na sedmém místě. 

V měsíci květnu byla podána přihláška do fotbalových soutěží podzim 2009 – 
jaro 2010 pro žáky a dvě družstva mužů. Po podzimní části se naše družstva 
umístila následovně: 

− žáci odehráli 10 mistrovských utkání, z toho 1x vyhráli, 9x prohráli a 
získali 3 body 

− muži B odehráli 12 mistrovských utkání, z toho 4x vyhráli, 2x remizovali 
a 6x prohráli. Získali 14 bodů 

− muži A odehráli 13 mistrovských utkání, z toho 4x vyhráli, 2x remizovali 
a 7x prohráli. Získali 14 bodů.  

V červnu jsme byli pozváni na Slovensko do Limbachu na přátelské fotbalové 
utkání mužů. Po pěkném přivítání v Limbachu jsme v odpoledních hodinách hráli 
přátelské utkání, ve kterém Viničné Šumice prohrály s domácím Limbachem 5:3, 
když poločas jsme prohrávali hrozivě 4:1. Brigády se v oddíle kopané provádí na 
úpravě hřiště, lajnování na fotbalová utkání, sekání trávy, sběru železného šrotu a 
při fotbalových zápasech jako pomezní rozhodčí. 

Peníze na činnost oddílu kopané si zajišťujeme sběrem železného šrotu, ze 
vstupného na fotbalová utkání mužů hraná v domácím prostředí a ze sponzorských 
darů.  

Nohejbalovou sezonu 2009 můžeme hodnotit jako velmi vydařenou. 
Především  umístění našich družstev v 11. ročníku nohejbalové soutěže Východní 
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Konference je pro nás velkým úspěchem. V celkovém hodnocení se naše družstvo 
„Šumeni“ ve složení Petr Mazel, Miroslav Ryšánek, Jan Malík, František Mazel a 
Jarek  Železný umístilo na prvním místě a družstvo „Vinopa“ ve složení Miloš 
Železný, Radek Kříž, Michal Šmerda, Michal Ryšánek a Michal Malík na místě 
druhém. Mimo Východní Konference se naše další družstva pravidelně zúčastňují 
turnaje v Sivicích, kde „Staří páni“ obhájili první místo. Dobrého umístění jsme 
dosáhli i ve Vítovicích a Kovalovicích. 

Naší hlavní sportovní akcí byl turnaj VIN-ŠUM-KAP pořádaný 5. 9. 2009 na 
hřišti Pod lesem. Putovní pohár vybojovalo družstvo Vážan. Přestože počasí příliš 
nepřálo, lze tuto akci hodnotit jako velmi vydařenou. 

Jsme rádi, že sportoviště Pod lesem s přilehlým posezením využívají jak 
Mateřská škola a Základní škola Viničné Šumice, tak i senioři k účelu relaxace a 
odpočinku. I přesto, že vandalové v tomto areálu způsobují každoročně velké ško-
dy, snažíme se  ho stále vylepšovat. Podařilo se uskutečnit dlouhodobě plánovanou 
akci na položení kanalizace pro dešťovou vodu z lesa, která zaplavovala hřiště. Za 
celý rok jsme odpracovali 411 brigádnických hodin a investovali 26 800,- Kč. V 
letošním roce bychom rádi uskutečnili další terénní úpravy a provedli výměnu 
střešní krytiny. 

     Na poli kultury a zábavy jsme pořádali v únoru Maškarní ples a následující 
den ve spolupráci s Mateřskou školou Dětský maškarní ples, který je už tradičně 
malým dětským svátkem. Daří se nám pořádání výtvarných dílen pro děti. Konaly 
se dvakrát v roce a vždy se přihlásilo nejméně 40 dětí. V loňském roce jsme vyne-
chali tradiční dětské pouťové odpoledne, které jsme nahradili zábavným večerem 
na hřišti při táboráku. Pro dospělé jsme zorganizovali dva nákupní zájezdy do Pol-
ska a ve spolupráci se Sokolem Pozořice jsme navštívili pět divadelních předsta-
vení. V zimě jsme uspořádali ve spolupráci s místní organizací KDU-ČSL už 
tradiční výstavu betlémů a prodejní výstavu vánočních perníčků. 

     Abychom mohli pořádat kulturní akce je potřeba tomu uzpůsobit odpovídající 
prostředí a tím je budova sokolovny. V roce 2009 jsme získali  dotaci na rekon-
strukci stávajícího objektu sokolovny a to na opravu střechy, zateplení stropu, 
výměnu oken a topení na severní straně budovy, výměnu světel v sále, napojení na 
novou kanalizaci a další úpravy v budově. Z těchto důvodů je také sokolovna až do 
konce července uzavřena veřejnosti. 

     Výbor TJ Sokol děkuje touto cestou všem sponzorům, bez nichž bychom 
nemohli provádět tak velké akce, ať už v oddílu kopané, nohejbalu a v neposlední 
řadě v sokolovně. Zvláště děkuje za finanční příspěvek, který poskytuje Obec 
Viničné Šumice na poplatky za energii. Bez tohoto příspěvku bychom museli přes 
zimní období sokolovnu zavřít. 

     Děkuji také všem členům výboru TJ Sokol za jejich práci, všem funkcionářům, 
trenérům a cvičitelům v jednotlivých oddílech za jejich práci především s mládeží 
a všem členům TJ Sokol, kteří se aktivně zúčastňovali všech aktivit a brigád. 

Zdena Puklová 



Vážení rodiče, milí spoluobčané, přátelé a příznivci školy, rádi bychom 
se s vámi prostřednictvím zpravodaje podělili o zážitky a zkušenosti, 
které jsme v minulých třech měsících nabyli prostřednictvím akcí a čin-
ností na naší škole.

Tančíme rádi. V pořadí třetí taneční vystoupení žáků a žákyň 4. a 5. třídy bylo úspěšné. Díky iniciativě 
paní ředitelky jsme se zúčastnili taneční soutěže v Brně, konkrétně krajského kola pohybových skladeb. 
Pořadatelem byla OA a VOŠ obchodní v Brně, Pionýrská 23 a Asociace školských sportovních klubů ČR.

 Obavy z cesty, nás učitelek, byly zbytečné. Všichni jsme přišli na zastávku autobusu včas, nikdo 
nezaspal. V Brně jsme bez problémů prokličkovali se 17 žáky hustým ranním provozem. Jeli jsme tramvají 
od Tesca až na Halasovo náměstí na Lesné, kde se nachází hala TJ Tesla.

 Před zahájením soutěže jsme měli ještě poslední možnost si vyzkoušet choreografi i našeho 
country tanečku, především jsme se museli zorientovat ve velkém prostoru tamější tělocvičny, na který 
nejsme v našich stísněných podmínkách zvyklí. Zařazeni jsme byli do I. kategorie, ZŠ 1. stupeň.

 Po slavnostním nástupu následovalo hned naše vystoupení. Za naprostého ticha jsme nastoupili 
do středu tělocvičny. Pohledem jsem svoje žáčky ještě naposledy povzbudila. Pak začala hrát hudba a 
publikum se přidalo potleskem do rytmu skladby. To nás velmi povzbudilo. Tréma tanečníků a tanečnic byla 
pryč.

Následující tři družstva z naší kategorie jsme zhlédli s velkým zaujetím. Neméně zajímavé a inspirující 
byly skladby z II. kategorie (6. – 9. ročníky ZŠ) a III. kategorie (střední školy a gymnázia).

I když jsme nezvítězili, ze 3. místa rozhodně nemusíme být smutní. Vždyť jsme nejeli dobývat rekord, 
ale hlavně zkušenosti. A z nadšené reakce publika, které se k našemu tanci přidalo potleskem, bylo jasně 
patrné, že hlavní cíl naší cesty jsme splnili. Podívali jsme se, jak to na takové soutěži „chodí“ a ještě jsme 
se i pobavili. A kdo ví? Třeba jsme nesoutěžili naposledy…

Hodnocení některých hochů: „Líbila se mi velká tělocvična.“, „Bylo to lepší než se ve škole učit.“
Dívky hodnotily takto: „Líbilo se mi, že se nám povedlo taneček dobře zatancovat.“
                     Eva Jašková

TANEČNÍ SOUTĚŽ

Základní škola a Mateřská škola
Viničné Šumice

www.skolavinicnesumice.cz
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Středa před velikonočními svátky je ve školách den 
jako stvořený pro nějakou alternativu. Školy ve městech 
navštěvují muzea, výstavy, divadelní a fi lmová předsta-
vení, my, co si neuděláme, nemáme. A tak jsme tvořili.

Vymysleli jsme akci „Škola jinak“, která zahrnovala 
méně tradiční vyučovací předměty pro první stupeň, 
jako třeba tanec, deskové hry, stolování. 

Názvy některých dílen děti lehce zmátly. Jakou akti-
vitu byste třeba hledali pod názvem Kokodák!? Pro nás 
pedagogy byl zase oříšek najít si svoje žáčky, zdánlivý 
chaos jsme ovšem bravurně zvládli. 

Myšlenka byla celkem jasná – každý vyučující si vy-
myslel svoji aktivitu, kterou pak realizoval čtyřikrát. Tedy 
program na hodinu pro jednu skupinu čtrnácti žáčků. 
Děti se mohly napsat na kteroukoliv dílnu, takže ve sku-
pinách byli namixováni žáčci napříč třídami, od první po 
pátou. 

Samotné aktivity pak probíhaly za velkého nadše-
ní dětí. Například lekce stolování, která nesla podtitul 
Nejsme neandrtálci, v sobě zahrnovala nejen úžasně 
prostřený stůl, ale též degustaci studené kuchyně. No, 
nedegustujte, všichni jsme chtěli.

 Dílnu sportovních her s komickými prvky aneb Kdo 
si hraje, nezlobí, bychom naplnili snad desetkrát, takže 
omezení počtu se dětí nepříjemně dotklo.

Deskové stolní hry od starého dobrého Člověče až 
po Carcassone a Labyrinty bylo další lákadlo pro desítky 
zájemců. 

Variace na vaječné téma – dílna, v níž se malovalo 
barvičkami na sklo, zdobila se vejce pomocí vývaru z 
cibulových slupek a snítek květin – a děti si odnášely 
domů úžasnou velikonoční dekoraci. 

Lekce tance probíhaly vesele a fyzicky náročně. Děti 
odcházely zpocené, pedagog po všech lekcích lezl té-
měř po čtyřech. Učili jsme se také pořádné vypalovač-
ky – Letkis, Řecké kolo, Country čtverylku a Mazurku. 
Rychlé a kolektivně náročné tance. Jen si představte 
prvňáčky propletené mezi páťáky a kmitající malýma 
nožičkama v Řeckém kole, které se neustále zrychluje.

 A již zmíněná aktivita Kokodák!? No přece výroba 
velikonočních slepiček. Tentokrát z korkových zátek a 
barevné plsti, které se zavěšují na barevné stužky nebo 
napichují na špejle.

„Škola jinak“ se dětem zalíbila. Nejenže po nich nikdo 
nechtěl tradiční trojboj: čtení, psaní, počítání, ale mohly 
změřit síly se spolužáky z jiných ročníků. Ti malí zjistili, 
že starší jim docela rádi pomohou a čtvrťáci a páťáci si 
zase mezi mladšími užívali pocity hvězd. A my pedago-
gové jsme se spokojeně plácali po ramenou, ještě pořád 
a navzdory odučeným létům si dokážeme hrát.

              Miriam Lerchová

Základní škola a Mateřská škola
Viničné Šumice
www.skolavinicnesumice.cz

JAK JSME SE UČILI JENOM MÁLO
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KRÁTKÉ ZPRÁVY ZE ŠKOLY
Žáci pátého ročníku napsali srovnávací testy Kalibro, ve srovnání s celonárodním průměrem dopadli vý-

borně. Výsledky v českém jazyce, přírodovědném základu a v anglickém jazyce byly nadprůměrné.
Všichni žáci, kromě prvňáčků, se zapojili do celonárodní akce „Matematický klokan“, jejímž cílem je dětem 

více přiblížit matematiku prostřednictvím zajímavých úkolů.
Pokračuje projekt „Ovoce do škol“, do kterého se naše škola přihlásila, nadále naše děti dostávají pravi-

delný přísun vitamínů. 
Starší děti se zúčastnily besedy v rámci prevence sociálně patologických jevů, kterou jsme pro ně připravili 

ve spolupráci se sociálním odborem Městského úřadu Šlapanice.

U příležitosti Dne Země jsme pozvali lektory z Centra volného času Fantázie Slatina. Ve výukovém progra-
mu „Od semínka po papír“ si děti kromě vědomostí a nových poznatků z teoretické části odnesly také vlastno-
ručně vyrobený ruční papír a na něm napsanou „prosbu lesa“ jako připomínku, jak se máme chovat k přírodě.

Spolupráce s CVČ Slatina pokračovala i v průběhu měsíce května, kdy se žáci 3. - 5. ročníku se vypravili 
do Brna na výukový program „Voda“.

Zorganizovali jsme jarní sběr papíru a kromě žáků školy se ho opět zúčastnilo mnoho občanů naší obce, 
čímž jim tímto velmi děkujeme.

I nadále sbíráme víčka pro Charitu v Hrabyni a sbíráme staré baterie, které odevzdáme k ekologické 
likvidaci.

Měli jsme možnost zhlédnout veselou kouzelnickou Katonas Magic Show přímo u nás ve škole a ač kou-
zelníkovi přímo pod prsty koukali někteří z žáčků i dospělých, žádný trik se nám nepodařilo odhalit.  

Jarní volba divadelního představení padla na Divadlo Radost na představení „Rychlé šípy“ a opravdu bylo 
nač se dívat. Bavili se všichni, děti i dospělí.

NEZAPOMÍNÁME NA EKOLOGII

KULTURA NA ŠKOLE

Na den dětí jsme dětem dali ne-
tradiční dárek v podobě zábavného a 
současně poučného dopoledne. Po-
zvali jsme do školy lektory z CVČ Fan-
tázie, s nimi přijeli členové občanské-
ho sdružení Tlapka a Ligy vozíčkářů. 
Děti si formou hry na detektivy obešly 
různá stanoviště, na kterých si vyzkou-
šely, jaké to je být na vozíčku, poví-
daly si o úrazech, jejich následcích a 
handicapech, pohladily si pejsky, kteří 
pomáhají lidem, plnily úkoly v týmech. 
Všichni žáčci už ví, co je to canistera-
pie, zažili pocit být slepý, zopakovali si 
důležitá čísla a jak se chovat v různých 
nebezpečných situacích.

DĚTSKÝ DEN BEZ ÚRAZŮ

SRDEČNĚ VŠECHNY ZVEME 
NA ZÁVĚREČNOU ŠKOLNÍ AKADEMII 
17. ČERVNA V 16.30 H V NAŠÍ ŠKOLE.



S novým kalendářním rokem jsme v mateřské škole nabídli dětem novou aktivitu – přípravné oddělení 
keramiky a návštěvu keramického kroužku v Brně. Jednou za 14 dní se děti seznamují s materiály, ze kterých 
lze modelovat a vytvářet zvířátka, květinky a dekorace. Děti se v keramickém kroužku učí pracovat s kera-
mickou hlínou - hnětou ji, vykrajují, válí válečkem, dekorují ji špejlemi, obtiskují do ní přírodniny, ruce, kreslí 
na ni, zdobí ji sklíčky. Paní učitelka dětem ukázala kruh, kde se z hlíny vytváří hrníčky, viděli jsme také pece, 
kde se výrobky vypalují.

Práce v keramice děti viditelně baví, pracují s elánem, nadšením, mají radost, když se jim daří. Výsledek 
své práce mohou vzít do ruky, podívat se na něho, odnést si ho domů.

Jen ta dálka! Děti jsou z autobusu unavené, některé právě cestování od keramiky odrazuje. Mít tak pec 
ve škole! Vše by bylo jednodušší. Bohužel, narážíme opět na ty nedůležité a přece tak důležité peníze, takže 
snad jednou…

Ke konci května se konala v Junioru, kam na keramiku dojíždíme, výstava prací dětí i dospělých z kroužků 
keramiky s názvem“ Okouzleni Afrikou“. V neděli, kdy byla vernisáž výstavy, bylo nevlídné počasí, ale na vý-
stavě přímo vyšlo slunce. Zážitky jsem si vyměňovala s rodinou Doleželovou, která se také přišla na výstavu 
podívat.

Ráda bych poděkovala všem, kteří nás v tomto projektu podporovali, maminkám a babičce, které nás na 
keramiku doprovázely, paní vedoucí a paní kuchařce, které na nás čekaly s obědem. Myslím si, že projekt 
keramika byl úspěšný.

Poslední květnový týden jsme pro děti připravili téma – Jak žije kapka vody.
Může vůbec kapka vody žít? Děti se zamýšlí a slyším:„Nemůže!“ „ A proč, ne?“ „Nemá pusu, aby jedla a 

pila!“ „Nemá nos, aby dýchala!“ „Nechodí!“. Vše je pravda, ale kapka vody může mít svůj život. Zahrajeme 
si na něj! Byla jedna kapka vody a žila si v rybníčku, vlnky ji kolébaly, vítr ji česal, sluníčko ji hřálo. Sluníčko 
na ni svítilo a svítilo, až bylo kapce velké horko, stala se z ní pára, ze které se někde nahoře stal obláček a z 
něho začalo pršet, pršely kapky deště. Kapka vody může mít svůj život, v pohádce ano. Děti si na kapku hrály, 
vnímaly hudbu B. Smetany Vltava, kreslily řeku Vltavu, poslouchaly verše, hádanky na téma voda. A hlavně 
měly vodu doslova okolo sebe, každý den na nás padaly tisíce a tisíce kapek.

Padá nám štěstí! Říká se to! My, dospělí, vnímáme vše trochu jinak, na vodu si nehrajeme, s vodou boju-
jeme, někdy pro ni i pláčeme. Pláčeme tehdy, když nám bere dům, nebo úrodu či život. To už nejsou hodné 
pohádkové kapky. I toto děti v tomto deštivém týdnu poznaly. Pevně však věřím, až budete číst tyto řádky, do 
oken vám bude zářit slunce!

            Jana Vlčková

MATEŘSKÁ ŠKOLA
DĚTI A KERAMIKA

ŽIVOT KAPKY VODY

Základní škola a Mateřská škola
Viničné Šumice
www.skolavinicnesumice.cz
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ZÁKLADNÍ UM ĚLECKÁ ŠKOLA V POZO ŘICÍCH 
Základní umělecká škola v Pozořicích vyučuje ve třech oborech také řadu dětí 

z Viničných Šumic. A jsou to děti šikovné! Tak bych vám je chtěla dnes představit. 
V letošním školním roce jsme se zúčastnili s komorními soubory celostátní 

soutěže ZUŠ. Nejlépe si vedl soubor zobcových fléten ve složení Tereza Jande-
ková, Alena Kupková, Kristýna Sekaninová, Anna Kadlecová, Michaela 
Ryšánková a Veronika Laníčková, který se v okresním kole umístil na 1. místě 
a postoupil do krajského kola. Tam potom obsadil 2. místo. Na prvním místě 
v okresním kole se umístilo také kvarteto zobcových fléten ve složení Jitka 
Khůlová, Bronislava Richterová, Miroslava Vartová a Ondřej Auda. 

Další soutěží byl Gymna-
stický pohár, kterého se účast-
ní dívky tanečního oboru. 
Zúčastnilo se ho asi 45 závod-
nic a ty soutěžily v šesti kate-
goriích. Každá mladá gym-
nastka předvedla svoji sestavu 
na koberci. Všechny dívky se 
opravdu snažily. Na stupně 
vítězů však vystoupily v každé 
kategorii jen tři nejlepší. Patři-
la mezi ně Klára Švábenská, 
Veronika Muselíková, Pavlína 
Jandeková, Eliška Procház-

ková  a Tereza Jandeková. 
Celoroční práce se žáky, kteří navštěvují výtvarný obor  byla završena ve 

středu 12. května 2010 slavnostní Vernisáží absolventských prací 14 absolventů. 
Kateřina Kroutilíková, žákyně p. uč. Víta Třísky v oboru keramiky, nám před-
stavila čajový servis s velice obtížnou technikou intarzie. V oboru kresba, malba, 
grafika se představila Petra Vlachová s obrazy na téma Stolní hry, které zaujaly 
nápadem i zpracováním. Gabriela Řiháčková představila své obrazy na téma 
Hodiny. Pro svou zajímavou práci hledala inspiraci u mistrů  Salvadora Dalího a 
Alexandra Rodčenka. Obě dívky připravovala p. uč. Marcela Trhlíková. 

V hudebním oboru se na svůj absolventský koncert připravovalo celkem 16 
dívek a chlapců. Konal se 18. května 2010. Petra Křížová – zobcová flétna, Adéla 
Šebestová - klavír a Veronika Drápalová – zpěv byly absolventky z Viničných 
Šumic. Několik roků se připravovaly a pilně cvičily skladby různých žánrů, aby 
absolventským koncertem ukončily své studium hudby na naší škole.  

Pokud se chcete o akcích pořádaných naší školou dovědět víc, stačí zadat: 
www.zus-pozorice.cz  Těšíme se na setkání s vámi. 

                                                                                    Božena Škrobová     
Další foto viz druhá strana obálky
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DĚTSKÝ DEN 
Stalo se již tradicí a věřte, že jsem tomu ráda, že se v obci nezapomíná na naše 

nejmenší. Děti byly pozvány na oslavu svého svátku v sobotu 5. června. Kulturní 
výbor připravil pro děti vystoupení maňáskového divadla Sluníčko a hry. Pohádky 
divadla byly kouzelné, plné dětské hravosti a pohody. Po ukončení dostaly děti 
sladký dáreček a pak se mohly podle své nálady přesunou na stanoviště, kde si 
mohly vyzkoušet svoji šikovnost, rychlost a obratnost.  

Chtěla bych poděkovat všem, kdo se na dětském odpoledni podíleli. Obci 
Viničné Šumice za sponzorování akce, paní Čalkovské, paní Doleželové, paní 
Řídké, slečně Řiháčkové, Vaškovi Khůlovi, Lukáškovi Paulíkovi, Aleškovi 
Formánkovi a Kubíkovi Švábenskému za pomoc při hrách. 

Za kulturní výbor Jana Vlčková 
_______________________________________________________ 

 
ŠKOLA POZOŘICE 

EKOPOBYT V HOSTĚTÍNĚ 
Naše škola využila nabídky ekologického centra Veronica a na 3 dny se přestě-
hovali žáci 9.B a 3 žákyně z 9.A s paní učitelkou Svobodovou a paní učitelkou 
Andonovovou do malebného Hostětína. Je to vesnička s 240 obyvateli na úpatí 
Bílých Karpat, asi 20 km od známých Luhačovic. Ne nadarmo si ji vybral princ 
Charles k návštěvě při pobytu v České republice. Jako jediná v Evropě  
soustřeďuje  ekologické projekty, jejichž využívání šetří životní prostředí. A právě 
s nimi  jsme se během našeho pobytu postupně seznámili. Už samotné ubytování 
v tzv. pasivním domě bylo moderní a současně energeticky nízkonákladové. 
Pochopili jsme, jak funguje výtopna na biomasu, kořenová čistička odpadních vod 
a  jak se vyrábí mošty z místního ovoce. Zajímavá byla sušírna ovoce z 19. století, 
která jediná zůstala z původních 10 takových sušiček. Ve vesnici nechyběly solární 
panely a šetrné osvětlení, které svítilo pouze pod nohy a ne do okolního prostoru. 
Exkurze po těchto ekologických prvcích byla součástí environmentálního 
programu pro žáky s názvem „Udržitelný rozvoj všemi smysly“. Vedly ho 
pracovnice ekocentra v Hostětíně, který je odloučeným pracovištěm centra 
Veronica. Výukové bloky měly logickou stavbu tak, aby žáci byli na závěr schopni 
vymyslet a zhodnotit ekologické projekty v našem městysi Pozořice. Současně 
měli své návrhy prezentovat a vystoupení oživit dramatizací. Touto cestou je 
chceme pochválit za spolupráci, bystrost a  nápaditost. Šikovné lektorky používaly 
aktivizující metody učení, nechyběl ani zpěv, pohyb, orienťák a zajímavé valašské 
nářečí. Věříme, že se tato průkopnická akce v dalších letech zopakuje a že bude 
zanechávat v našich žácích dobrou odezvu. 

Mgr. Bohuslava Andonovová 
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DĚJEPISNÁ OLYMPIÁDA    -  velký úspěch 
Okresní kolo  
dějepisné olympiády se konalo v Tišnově 26. 1. 2010, účastnilo se jej 46 žáků 
základních škol a osmiletých gymnázií okresu Brno-venkov. Téma bylo Od 
pěstního klínu k Zlaté bule sicilské. Po školním kole postoupili do tohoto kola žáci 
8.A Jakub Adámek a Jakub Kříž, v němž Jakub Kříž, žák 8.A třídy, zvítězil. 
Krajské kolo 
se konalo 8. dubna v Brně Lužánkách a Jakub se umístil na skvělém 2. místě. 
Zúčastnilo se ho 36 nejlepších žáků základních škol a osmiletých gymnázií 
z celého Jihomoravského kraje. Úkoly byly obtížnější, Jakub získal 109 bodů ze 
120 možných. 2. místo a velký počet bodů mu otevřelo cestu do celostátního kola,  
které se koná poslední květnový týden v Brně a ve Vranově  
u Brna. Do tohoto kola musí vypracovat písemnou práci na určené téma, práci 
bude při soutěži prezentovat. Všichni ve škole mu fandíme a přejeme hodně 
úspěchů v dalším kole. 

Mgr. Daniela Svobodová 
Celostátní kolo 
V tomto kole se Jakub Kříž, žák 8.A, se umístil na vynikajícím 4. místě ! 
Je to jeden z největších úspěchů v historii soutěží a olympiád pozořické školy. 
V tomto kole soutěžilo 36 nejlepších žáků osmiletých gymnázií a základních škol 
z celé republiky.  
Blahopřejeme k úžasnému umístění a oceňujeme skvělou reprezentaci naší školy. 

RNDr. Ivana Vařeková 
…  a okresní kolo z pohledu účastníka Jakuba Kříže 

Po zajímavém cestování do místa konání (mrazivé počasí, zaváté koleje a 
silnice) jsme byli přivítáni místními organizátory a rozděleni do dvou skupin. V 9 
hodin nám byly rozdány testy. Na práci jsme měli 90 minut. Hned první otázka mě 
nepříjemně překvapila. Nemyslím si, že mnoho lidí zná terminologii pomocných 
věd historických. Až později jsem zjistil, že nauka o pečetích se jmenuje 
sfragistika. Další otázky z pravěku a raného středověku mě uklidnily, a tak jsem 
test asi po 40 minutách odevzdal. Doprovázející paní učitelka byla překvapena, 
když mě spatřila tak brzy. Dobu do vyhlášení výsledku jsme strávili procházkou po 
Tišnově. V 1 hodinu odpoledne jsem nedočkavě seděl v učebně a netrpělivě 
vyhlížel organizátory. Tajně jsem doufal, že budu úspěšný. Výsledek předčil i mé 
očekávání. Po větě „Vít ězem okresního kola se stává.....Jakub Kříž ze Základní 
školy Pozořice,“ jsem rozechvěle převzal diplom a poukázku na knihu dle 
vlastního výběru. Musím uznat, že jsem měl hodně štěstí, neboť jsem zvítězil o 
pouhý 1 bod. 

Při návratu domů jsem se těšil, že se z mého vítězství budou radovat i moji 
rodiče a prarodiče, kteří ví, že dějepis je mým velkým koníčkem a také mě v něm 
podporují. To bych chtěl také potvrdit v krajském kole, které se bude konat 
v dubnu v Brně.       Jakub Kříž 
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39. ROČNÍK DĚJEPISNÉ OLYMPIÁDY  
„Od pěstního klínu ke Zlaté bule sicilské“  

2009/2010  
PÍSEMNÁ PRÁCE  

OSÍDLENÍ V KATASTRU OBCÍ POZO ŘICE A VINI ČNÉ 
ŠUMICE OD NEOLITU PO PRVNÍ SLOVANY  
Jakub Kříž 

Úvod  
Když jsem přemýšlel o tom, jak letošní téma dějepisné olympiády ( období od 
pravěku až po rok 1212 ) pojmout a přičlenit ho k nějaké naučné stezce v okolí, 
narazil jsem na dva problémy. Je vůbec v mém okolí něco z daného období 
historie, co by stálo za zpracování ? Lze k tomuto účelu použít naučnou stezku, 
která je teprve postupně budována?  
Na druhou otázku jsem si odpověděl: A proč ne?! Pokud bych opravdu něco zjistil, 
mohlo by to být přínosem pro tuto stezku. A tak jsem se dal do pátrání, abych 
zodpověděl také otázku první.  

1. Naučná stezka  
V obci Pozořice je od roku 2007 postupně budována naučná stezka Františka 
Neužila – „Krajina mého srdce“.  
Spisovatel František Neužil byl jezerský rodák ( Jezera jsou dnes součástí Pozořic ) 
a psal zejména historické romány. Některé z nich, např. Prsten nebo Plemeno 
Hamrů, čerpají náměty přímo z místního prostředí. Tato naučná stezka zatím na 4 
panelech mapuje historii Pozořic od první zmínky o obci z roku 1318, přes 
příslušnost obce k dnes již zaniklému hradu Vildenberk ve 14. a 15. století. 
Připomíná právo tržní, hrdelní, várečné, zmiňuje se o významných barokních 
památkách a o příslušnosti obce k panství lichtenštejnskému. Podle sdělení pana 
starosty RNDr. Aleše Mikuly, přibudou letos další dva panely.  
Po modré turistické značce se tak od náměstí v Pozořicích dostaneme k jezerské 
hájovně, kde pokračuje tzv. Žalmanova cesta kolem několika studánek až do míst, 
kde stával hrad Vildenberk a dále na Jelenici. Proto se také někdy celá tato trasa ( 
3,2 km ) nazývá NS Vildenberk. Např. internetový vyhledávač Seznam v sekci 
Mapy udává na turistické mapě NS Vildenberk.  

2. Prvotní informace a setkání se zajímavými lidmi  
Pátrat po osídlení starším než jsou samotné dějiny naší obce jsem začal na 
internetu a také jsem vyzvídal u rodičů a prarodičů. Oficiální stránky Pozořic nic o 
období před rokem 1212 nesdělují. Od rodičů jsem se dověděl, že mají povědomí o 
jakýchsi „prehistorických“ nálezech v lokalitě Hlásnice na pomezí obcí Pozořice a 
Viničné Šumice. Prarodiče, kteří bydlí ve Vin. Šumicích, mi dokonce poskytly 
literaturu.. Jak píše NEUŽIL (1), počátky osídlení Pozořic jsou již v prvních letech 
našeho letopočtu. MOJŽÍŠ (2) uvádí o území, na němž Viničné Šumice leží, že 
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bylo osídleno nepřetržitě od mladší doby kamenné, o čemž svědčí zachovalé stopy 
po obou stranách žlebu Rékoví.  
Na webových stránkách sousední obce Viničné Šumice bylo několik odstavců o 
neolitickém osídlení a také fotografie nálezů z doby bronzové. To už jsem věděl, 
že má smysl v pátrání dále pokračovat. Rodiče mně zprostředkovali kontakt a 
schůzku s p. Liborem Šmerdou, amatérským historikem z Vítovic, který pro 
internetovou prezentaci historie Vin. Šumic poskytl informace. Také se podařilo 
kontaktovat PhDr. Alenu Humpolovou z Archeologického ústavu Moravského 
zemského muzea, která velice ochotně souhlasila s možností návštěvy depozitáře v 
Rebešovicích a umožnila mi, abych společně s rodiči pořídil fotografie nálezů z 
lokalit Pozořice a Viničné Šumice, které v depozitáři vyhledala a připravila.  
Schůzka s panem Šmerdou byla velmi přátelská a poučná. Poskytl mně zajímavé 
informace, které sám získal při bádání, nechal mě ofotit výstřižky z novin z 40 let. 
20. století, které popisovaly archeologické výzkumy J. Poulíka v roce 1943, dále 
vlastní výpisky z archivu Archeologického ústavu v Brně a doporučil další 
literaturu, kterou jsem si koupil, nebo vypůjčil.  

3. Hradiště a jednotlivé nálezy uváděné v literatuře  
ČIŽMÁŘ (3) popisuje celkem 4 hradiště v katastru Pozořic. První hradiště v trati 
„Hlásnice“ zkoumal J.Poulík, který ho popisuje jako osídlení s pozdně jorda-
novskou a časně kanelovanou keramikou. Pozdější podrobné zpracování výzkumu 
M.Šmídem ukázalo, že hradiště bylo osídleno v období kultury s moravskou 
malovanou keramikou z mladší doby kamenné ( mladší neolit ), kultur s 
nálevkovitými poháry ( starší eneolit ) a s kanelovanou keramikou z pozdní doby 
kamenné (střední eneolit ) a dále v období pozdní doby bronzové. Tuto lokalitu 
jsem navštívil a pořídil fotografie. Na dalším hradišti v trati „Rékoví“, také 
prozkoumané J. Poulíkem v roce 1943, nacházející se na protilehlém svahu 
Kovalovického potoka byla objevena podobná keramika jako na „Hlásnici“, dále 
potvrzená povrchovými sběry v letech 1983 a 1988. Třetí hradiště je popsáno 
poprvé roku 1837 G.Wolnym v „Kněží hoře“ a dále lokalizované výzkumy P. 
Boliny z roku 1984 a upřesněním povrchovými sběry roku 1998, kdy se podařilo 
získat nevýrazný pravěký materiál z mladší nebo pozdní doby kamenné. Čtvrté 
hradiště v lokalitě „Hrádek u Vítovic“ bylo popsáno Červinkou v roce 1942, který 
jej ale mylně považoval za středověký hrádek. V roce 1982 a 1984 se sondáží 
podařilo v prostoru předhradí nalézt materiál, který lze zařadit ke kultuře 
jevišovické z pozdní doby kamenné a kultuře horákovské z doby halštatské. Nálezy 
z těchto hradišť jsou uloženy v Archeologickém ústavu v Brně.  
V Pozořicích udává BELCREDI (4) na „Maršíkách“ několik nálezů keramiky 
bombovitých tvarů objevených roku 1908 Červinkou, pocházejících z období neo-
litu – kultury s lineární keramikou, také zde byla nalezena A. Procházkou zlomená 
nátepní destička z období kultury zvoncovitých pohárů (pozdní eneolit ). Na 
„Hlásnici“ byly roku 1960 popsány Medunovou ve skupině ohrozimských mohyl 
nálezy z mohylníku představující typický materiál ohrozimskéko typu. Na „Mor-
dovně“ byl nalezen fasetovaný sekeromlat řazený do období kultury se šňůrovou 
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keramikou. (pozdní eneolit ). V blíže neurčené lokalitě byl také nalezen Hadriánův 
denár ( římské stříbrné platidlo z let 117 -138 n.l. ), z doby osídlení Kvády.  
Ve Viničných Šumicích BELCREDI (4) uvádí dva broušené kamenné nástroje ( 
motyky ?) z období středního neolitu ve sbírce A. Procházky. Z doby kultury 
únětické ( doba bronzová – cca. 1700 př.n.l.) byla náhodně nalezena sekerka s 
postranními lištami. Roku 1945 v lokalitě „Půllány“ J. Poulík prozkoumal 
zahloubený objekt interpretovaný jako obětiště včetně hliněného pekáče a čtyř 
nádob, z nichž jedna byla naplněna spálenou pšenicí (z období středodunajské 
mohylové kultury). U „Bahňáku“ v roce 1928 byl při stavbě silnice do Rousínova 
nalezen žárový hrob s mísovitou nádobou, který je řazen do velatické kultury 
(mladší doba bronzová od 1200 př. n.l. ) V trati „Pod pískama“ byl roku 1930 
rozorán žárový hrob s 8 nádobami – též datován do období kultury popelnicových 
polí , konkrétně fáze podolské. V roce 1960 při kopání sklepa byla v domě č. 18 
nalezeno slovanské sídliště s keramikou pražského typu a také přeslen, brousek a 
zvířecí kosti ( skot a prase ).  
Nálezy z těchto lokalit jsou uloženy v Archeologickém ústavu v Brně a 
Moravském muzeu, a některé z nich se mi v depozitáři v Rebešovicích s laskavým 
svolením PhDr. Humpolové podařilo nafotit.  

4. Tvorba informačního panelu a jeho prezentace ve škole.  
Ze získaných údajů jsem navrhl informační panel, který bych doporučil umístit k 
naučné stezce, protože je to nedaleko od lokalit hradišť. K tomuto panelu jsem 
vytvořil pracovní list. 
V naší škole (ZŠ Pozořice) jsem požádal paní učitelku Svobodovou o možnost 
prezentovat informační panel a to i v širších souvislostech v hodině dějepisu v 8.A. 
Ta mi ochotně vyhověla. Po mé prezentaci formou promítání z PowerPointu jsem 
spolužáky rozdělil do čtyř skupin a rozdal připravené pracovní listy. Ti je během 
15 minut vyplnili. Společně jsme pak diskutovali správná řešení. Jsem rád, že byli 
při vyplňování úspěšní.  

Závěr  
Na závěr musím přiznat, že mě práce spojená s vyhledáváním informací o našich 
předcích velmi zaujala a ještě podrobněji hodlám pátrat i v dalších letech. Opravdu 
mě překvapilo množství nálezů a výzkumů, které jsem v blízkosti mého bydliště 
nečekal. Také se už těším, jak vyrazím s rodiči na uvedené lokality a vyzkouším 
metodu povrchových sběrů. A možná i něco najdeme … ?  
Chtěl bych velmi poděkovat paní PhDr. Humpolové a panu Šmerdovi za ochotu a 
vstřícnost, paní učitelce PhDr. Svobodové za umožnění prezentace panelu a 
spolužákům za vyplnění pracovních listů. Také bych chtěl poděkovat rodičům za 
pomoc při zprostředkování kontaktů a formální úpravě této práce. 

Použitá literatura:  
1)  Neužil V., Mazel Z : Pozořice a okolí v minulosti, Osvětová beseda Pozořice, 1967, s. 14  
2)  Mojžíš F. : Viničné Šumice, Nástin vývoje středomoravské obce, Osvětová beseda Vin. 

Šumice, 1966, s. 9  
3)  Čižmář M. : Encyklopedie hradišť na Moravě a ve Slezsku, Libri, 2004, str. 209-213  
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4)  Belcredi L. : Archeologické lokality a nálezy okresu Brno-venkov, Okr.muzeum Brno-
venkov, 1988  

 

Příloha – Informační panel  
Dávní předkové na území obcí Pozořice a Viničné Šumice  

Území, kde se dnes nachází naše obce byla nepřetržitě osídlena již od období 
neolitu asi od roku 5000 př.n.l. Výzkumy v první polovině 19. století a zejména 
archeologické výzkumy J. Poulíka v roce 1943, potvrzená pozdějšími bádáními, 
odhalila čtyři hradiště, které pravěcí lidé obývali asi 2500 let. Jedná se o hradiště v 
lokalitách Hlásnice, Rékoví, Kněží hora a Hrádek u Vitovic. Neolitičtí lidé ovládali 
základy zemědělství, keramika byla zdobena spirálovými (volutovými) motivy 
(obr. 1), později se jednalo o tzv. moravskou malovanou keramiku.  
V eneolitu bylo zemědělství zdokonaleno orbou a je zpracovávána měď. V době 
bronzové pak pravěcí obyvatelé pohřbívali svoje mrtvé do mohyl, kde nad kosterní 
nebo žárový hrob byla navršena hromada hlíny, někdy s kamenným věncem. V 
lokalitě Hlásnice bylo objeveno sedm mohyl. V Pozořicích byl nalezen eneolitický 
sekeromlat (obr. 2), eneolitocké přesleny určené ke spřádání nití (obr. 3),  později 
také Hadriánův denár z doby římské ( 117 - 138 n.l. ) – viz. (obr. 4).  
Ve Viničných Šumicích byly nalezeny středně neolitické kamenné nástroje – (obr. 
6). Z doby bronzové ( tzv. kultury únětické, cca 1700 př. n. l. ) pochází bronzová 
sekerka – (obr. 7). V trati „Půllány“ byl J. Poulíkem 
prozkoumán zahloubený objekt s keramikou 
pocházející z období středodunajské mohylové 
kultury ( cca od 1500 př.n.l.) – ( obr. 8).  
U „Bahňáku“ byl roku 1928 při stavbě silnice do 
Rousínova nalezen žárový hrob s mísovitou nádobou 
– (obr. 9), který je řazen do tzv. velatické kultury v 
mladší době bronzové. V roce 1960 bylo při kopání 
sklepa nalezeno slovanské sídliště s keramikou 
pražského typu a také přeslen, brousek a zvířecí kosti 
( skotu a prasete).  
         Obr. 3 Eneolitické přesleny 
Zadní strana obálky:     

Obr. 1: Střep volutové keramiky  
Obr. 2:  Eneolitický sekeromlat   /nahoře/  

Obr. 6: Neolitické kamenné nástroje  
Obr. 7: Bronzová sekerka  
Obr. 8  Keramika z období mohylové kultury  

Obr. 9: Keramika z období velatické kultury 
 /dole/              Obr. 4 Hadriánův stříbrný denár  
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 Z FARNOSTI 

ROZLOUČILI JSME SE S OTCEM KARLEM … 
Bylo to někdy v polovině 90.let, kdy Otec Karel jako ivančický farář stále 

častěji říkal, že už ho služba zmáhá a že by chtěl jít do důchodu. Při jednom našem 
setkání v únoru 1996 na ivančické faře řekl jsem panu generálnímu vikáři, Mons. 
Mikuláškovi: „Dejte Otce Karla na důchod do Pozořic a udělejte ho děkanem, 
budou to dvě mouchy jednou ranou“. Poznámka tehdy zdánlivě zapadla, ale o pár 
měsíců později mě pan generální oslovil: „Poslyš, co bys tomu říkal, kdyby ten 
Karel přece jen šel k tobě.“ A tak v polovině července 1996 se Otec Karel 
nastěhoval. Znal jsem ho už dřív, od doby svých studií, a vždy na mě působil 
dojmem člověka, který si ví se vším rady, žádný problém pro něj není neřešitelný a 
ničeho se nebojí.  

Od samého začátku zde v Pozořicích říkal, že chce být vzorem pro důchodce a 
výměnkáře. Mnoho věcí viděl, ale do ničeho nemluvil. Často jsem od něj slyšel: 
„Ty to rozhodni, ty jsi tady farář.“ A vzpomínám si, jak jsme se jednou na něco 
domlouvali a on mi říkal: „Toto po mně nechtěj, na to už já nejsem. Já tady budu 
sloužit mše, sedávat ve zpovědnici, chodit za nemocnými a připravovat se na 
smrt.“ 

Otec Karel uměl stárnout. Jeho zdravotní stav už dlouho nebyl dobrý, a přesto 
si nestěžoval. Jen někdy mu uklouzla věta: „Dneska je mi hrozně zle a v noci jsem 
skoro nespal.“ A když jsme se bavili o jeho obtížích, vždycky říkával: „Mám nad 
tím brečet? Co to pomůže? Člověk to prostě musí přijmout tak, jak to je.“ 

Denně se modlil růženec, byl to ten růženec, který měl v rakvi v rukou, spolu 
s malým kovovým křížkem, který měl položený vždy na nočním stolku. Poslední 
roky také velmi často četl Nový zákon, jakoby toužil co nejvíce objevit mentalitu 
Ježíše, aby jej poznal, až se s ním setká. Denně se modlil za politiky. Říkával: 
„Nadává na ně každý, ale nikdo se za ně nemodlí.“ Byl pro mě vzorem i v tom, jak 
o sebe dbal a jak vždy býval hezky a elegantně oblečen.  

Zvlášť Otci Karlovi přirostly k srdci Viničné Šumice. Hodové mše pod lípami 
„u Ivana“, to byla jeho doména. A pak taky nemocní, v Sivicích i v Šumicích. 
S láskou říkával: „Moje zlaté šumické bábinky“. Radostí mu taky byli sivičtí stárci, 
kteří před hodami téměř všichni jako jeden muž (či žena) přišli za ním na faru ke 
zpovědi, a ono to pak na atmosféře těch hodů bylo poznat.  

Pozoroval jsem, jak léty vnitřně rostl a jak se změnil. Po srdeční příhodě 
v lednu 2006 se z něj stal jiný člověk. Od té doby už jsem jej neslyšel se rozčílit, 
rozkřičet. Za vše poděkoval, o vše poprosil, za vše se omlouval, prostě dozrával 
pro věčnost. 

Zemřel v nedožitých 81 letech, ve spánku na nemocničním lůžku, klidně, s 
velkým pokojem, na zástavu srdce. Pán Bůh jej ušetřil velkých bolestí, ze kterých 
měl strach, do posledních chvil mu zachoval jasný rozum, o který se modlil, a 
nebyl nikomu na obtíž – toho se bál. 
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Chtěl bych poděkovat všem, kteří jste se o Otce Karla starali. Panu 
Železnému, který rád byl jakýmsi jeho osobním asistentem v kostele, když už 
neměl jistotu chůze bez opory. Panu Mikulovi, který pomáhal, když Otec Karel 
nemohl do kostela a sloužil mše na faře, a také všem, kteří jej poslední léta vozili 
k nemocným – tak jste mu vlastně pomáhali pomáhat. 

Patří se poděkovat našim ženám, paní Ondráčkové a paní Škrobové ze Sivic, 
paní Křivé z Pozořic, které se mu staraly o prádlo a úklid bytu, panu Tiztovi, který 
jej vozil na kontroly do nemocnice v době, když už nejen nemohl řídit auto, ale ani 
nebyl schopen sám jet autobusem,  paní Titzové, kam prakticky celou dobu svého 
pobytu v Pozořicích chodil na obědy. Naší obvodní lékařce Dr. Kadlecové za její 
obětavou péči a nelze zapomenout ani na paní Prchalovou, bez níž bychom se 
s Otcem Karlem s největší pravděpodobností loučili už v lednu 2006. Děkuji všem, 
kteří jste jej měli rádi a zajímali se o něj. Často jsem od vás slýchal: „Jak se má pan 
děkan? Pozdravujte ho!“ A chci poděkovat i všem ostatním, kteří si to zasloužíte a 
na které jsem si snad nevzpomněl . 

Na našem farním webu najdete fotografie z pohřbu a další památky na tohoto 
milého člověka. Až půjdete na hřbitov, zastavte se u jeho hrobu, vzpomeňte na něj 
a vyslovte krátkou modlitbu. 

P.Jan Nekuda, farář 

NOC KOSTELŮ 
   28. května 2010 se v brněnské diecézi otevřelo veřejnosti 83 kostelů. Náš kostel 
patřil mezi ně. Celý květen nás zval plakát velký 16m2  na Noc kostelů. 
   Slavnostní vyzvánění zvonů zvalo na mši svatou, která tento večer zahájila. Po ní 
už zůstal kostel pro všechny otevřený. Úvodní slovo měl pozořický farář P. Jan 
Nekuda. Do minulosti nás zavedl Havel Kučera a s ním  několik historických osob-
ností. Nejprve jsme si vyslechli „fiktivní“ rozhovor o stavbě kostela, který mezi 
sebou mohli vést ctihodný kníže  Jan Adam I. kníže z Lichtenštejna (Ondřej Divác-
ký) a nezapomenutelný kněz, farář a děkan P. Josef Leffler (Karel Kříž), když se 

spolu setkali na „pravdě 
Boží“. Další rozhovor nás 
zavedl do velmi těžké doby 
po napoleonských válkách. 
Tehdy si k sobě P. Mikuláš 
Kvapil (Pavel Tesař) ve 
snaze zabránit co nejvíce 
škodám zavolal Ondřejku 
Hamrovou (Irena Škrobo-
vá). Poslední rozhovor 
z doby po druhé světové 
válce spolu vedli /viz obr./ 
P. Šebestián Páral (Petr 
Kříž) a jeho sestřenice far-
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ská kuchařka a hospodyně Matylda Dvořáčková (Jana Kulhánková). Hudbou nás 
provázeli žáci a žákyně Základní umělecké školy v Pozořicích pod vedením paní 
učitelky Lii Teplé. Abychom se dověděli něco víc o kostele, seznámila nás Jarmila 
Svobodová a Petra Buchtová s celou stavbou a potom blíž s hlavním oltářem, 
kazatelnou, lavicemi a cechovníky. Videoprojekce a výstava fotografií nás 
provedly životem ve farnosti během celého roku. Pro všechny velké i malé 
návštěvníky Vojta Škrob důkladně promyslel prohlídkovou trasu, která vedla na 
půdu kostela a do obou věží. Nikdo se nemusel bát, že se ztratí, protože po cestě 
potkával další navigátory.  Přístupná byla také krypta a kaple za kostelem. Hanka 
Svobodová připravila pro děti bohatý program se soutěžemi a stezkou odvahy. 
Skauti se postarali o občerstvení, při kterém si mohli venku lidé popovídat a sdělit 
si své zážitky. Škoda jen, že začalo pršet. A pršet už nepřestalo. V kostele však 
bylo stále živo. Až kolem půl jedenácté nastalo zklidnění a kdo zůstal, poslechl si 
staré písně v podání Malého pěveckého družení z Rousínova. Chvíle ztišení a 
závěrečná adorace s písněmi farní mládeže nás přes půlnoc převedla do dalšího dne 
a než odešli poslední návštěvníci a staré klíče pozamykaly všechny zámky, zmizel 
i ten veliký plakát. To se naši horolezci Vojta Kulhánek a Staňa Šmerda ještě 
v noci opatrně spouštěli na lanech z půdy kostela.  
   Myslím si, že to byl zajímavý večer pro všechny. Ať už navštěvujete pravidelně 
bohoslužby nebo přijdete jen občas a nebo znáte pozořický kostel jen jako velikou 
stavbu, která je už z dálky vidět a uvnitř jste byli poprvé.  
   Před několika týdny se sešla skupina lidí různého věku a mnoha zájmů s jediným 
cílem: seznámit vás s historií a provést vás pozořickým kostelem.  
Všem za to patří dík! 

                                                                             Božena Škrobová 
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ČERVEN V PŘÍRODĚ 
V červnu jsou sady a louky plné mláďat 
spárkaté (srnčí) i drobné zvěře (zajíci, 
bažanti, koroptve) Spatřit můžeme 
srnčata, kolouchy, mladé zajíčky, 
bažantí či koroptví kuřata. Důležitý je v tomto období především klid v honitbě. 

Při kosení pícnin a travních porostů, které představují v daném období pro zvěř 
ideální místo pro úkryt a hnízdění, mohou vznikat na mláďatech velké škody. 

Myslivci po dohodě se zemědělci vyhánějí zvěř před sklizní pícnin a zachraňují jí 
před jistou smrtí pod rychlými širokozáběrovými sklizňovými stroji. K tomu vyu-
žíváme lovecky upotřebitelných psů, kteří dokáží nalézt čerstvě nakladená mlá-
ďata i hnízda na zemi hnízdících ptáků. Většina žacích strojů není bohužel vybave-
na plašiči zvěře, které jsou ze zákona povinnou výbavou. Ohrožena jsou zejména 
mláďata, které nemohou před rychle jedoucí mechanizací uniknou. 

Při pobytu k přírodě se 
chovejme ohleduplně. Při 
objevení mláďat zvěře se co 
nejrychleji vzdalte od místa 
nálezu. Pohlazení může přinést 
zajíčkům i srnčatům smrt, 
protože je matka již nemusí 
přijmout. 

Motokrosaři a čtyřkolkáři. 
Příroda je plná mláďat, což by 
si měli uvědomit i vyznavači 
adrenalinových sportů, zejména 
motokrosaři a čtyřkolkáři, kteří využívají v některých případech přírodu jako 
motokrosovou dráhu.  

Majitelé psů. 
Majitelé psů musí mít svého čtyřnohého kamaráda vždy na vodítku, což chrání 
nejenom volně žijící zvířata, ale i samotného pejska před zaběhnutím či zraněním. 

Červnová příroda štědře nabízí možnosti pro pozorování jejích krás. Vstupujme 
proto do přírody tiše a s pokorou, abychom mohli odcházet s poznáním, občerstve-
ni její rozmanitostí. Kdo toto dokáže, je v přírodě vítaným hostem. 

Upozornění pro občany: 
Pokud při kosení trávy objevíte bažantí hnízdo s vajíčky, volejte 
prosím na telefon :  774 077 781  - Martin Kříž.  

Děkujeme. 
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Sčítání zvěře 
Krajský úřad Jihomoravského kraje, odbor životního prostředí stanovil, v souladu s 
ustanovením § 36 odst. 1 zákona o myslivosti, termín sčítání zvěře v honitbách 
spadajících do působnosti Krajského úřadu Jihomoravského kraje na den 28. 
února 2010. 
Také v naší honitbě proběhlo sčítání zvěře a stavy jsou následující: 

Srnčí         - 54 ks 
Zajíc polní      - 208 ks 
Bažant        - 129 ks 

Králík divoký - 10 ks 
Koroptev         - 2 ks 

 
Z výroční členské schůze konané dne 21.3.2010 v Kovalovicích 

Účast: přítomno 12 členů, 2 členové omluveni, 8 hostů – dle prezentační listiny 
Na úvod pan předseda J. Skřivánek přivítal přítomné a zvlášť starosty obcí pana 

Kříže, pana Blaháka a agronoma Bonagra pana Klemšinského. Seznámil přítomné 
s programem schůze, který byl schválen jednohlasně. 

Předseda MS zhodnotil situaci o zmenšující se výměře honitby, ubývání 
honebních ploch měnících se za nehonební. Dále zdůraznil narušování honitby 
lidmi se psy, motorkáři, jezdci na koních. 

Myslivecký hospodář přednesl statistiku o stavech zvěře v roce 2009 a v letech 
minulých. 
Zpráva  -  o odlovu zvěře - zajíc 100 ks (odchytem 36 ks) 
   - bažant 45 kusů 
   - kačena 2 ks 

- srnčí zvěř – odlov - srnci 15 ks, srna 5 ks, srnčata 13 ks 
2 ks srnců upytlačeno, 6 ks holé úhyn,   celkem 41 ks. 

- černá zvěř 7 ks - lončák – 5 ks, bachyně – 2 ks 
Celková produkce zvěřiny činila v roce 2009 1, 39 kg na ha. 
Odlov škodící myslivosti: liška 8 ks, kuna 3 ks, kočka 22 ks, jezevec 2 ks,  

psík mývalovitý 4 ks. 
Za rok 2009 bylo zkrmeno 95q jadrného krmiva, 40q objemového krmiva a 100q 

řepy. 
Zpráva o brigádnické činnosti - členové odpracovali v loňském roce 1491 

brigádnických hodin. Nejvíce odpracoval Josef Kříž – 250 brig. hodin. 
Závěrem myslivecký hospodář poděkoval starostům obcí Kovalovic panu 

M.Blahákovi a Viničných Šumic panu P. Křížovi a agronomovi společnosti 
Bonagro Ing. P. Klemšinskému za jejich podporu myslivosti a spolupráci. 
Podle zprávy finančního hospodáře pana ing. Skřivánka byl rok 2009 hodnocen 
jako finančně úspěšný. Zisk činil 59.057 Kč. 
Zprávu kontrolní a revizní komise přednesl předseda komise ing.Haltmar. 
Pochválil finančního hospodáře pana ing. Skřivánka za dlouholeté, perfektní a bez-
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chybné vedení účetnické činnosti, mysliveckého hospodáře Bc. Šmerdu za jeho ve-
dení evidence, plnění povinností a činnosti též ostatních členů výboru a členů MS. 

Místopředseda pan Kříž přednesl plán práce na rok 2010 a činnost kynologie 
v MS. Ke dni 21.3.2010 MS vlastní 5 lovecky upotřebitelných psů velkého 
plemene a 2 norníky. 

V diskuzi si postupně vzali slovo starosta M. Blahák, starosta P. Kříž a agronom 
společnosti Bonagro ing. Klemšinský. Seznámili přítomné s jejich činností a další 
spoluprací. 

Myslivecké sdružení navrhuje Bc L. Šmerdu jako kandidáta do OMR a M. Kříže 
jako delegáta. 

Pan Z.Flek přečetl návrh na usnesení, které bylo schváleno jednohlasně, účastí 
12 členů. Závěrem předseda pan Skřivánek poděkoval všem členům za jejich 
dosavadní činnost. 

       Tomáš Dudek 
 

 

VOLBY  DO POSLANECKÉ SNĚMOVNY 
PARLAMENTU ČR 
Výsledky Voleb do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR  
konané ve dnech 28.a 29.5.2010  v obci Vin. Šumice 
Počet voličů   953 
Počet odevzdaných hlasů  706 
Počet platných hlasů  702 
Účast ve volbách   74,08% 
 
  9.  ČSSD    160  22,80% 
15.  TOP 09    120  17,09% 
26.  ODS    117  16,67% 
  6.   KSČM     82  11,68% 
17.  KDU-ČSL     82  11,68% 
  4.  Věci Veřejné    58  8,26% 
l3.   Strana právo občanů ZEMANOVCI  26  3,70% 
21.  Suverenita Jany Bobošíkové   20  2,85% 
20.  Strana zelených      8  1,14% 
24.  Dělnická strana sociál. spravedlnosti    7  1,00% 
23.  Česká pirátská strana     6  0,85% 
  7.   Koruna Česká      4  0,57% 
  1.   Občané.cz       4  0,57% 
12.  Moravané       4  0,57% 
25.  Strana svobodných občanů     3  0,43% 
  5.   Konzervativní  strana     1 0,14%
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SETKÁNÍ S JUBILANTY 
V polovině května byla pozvána na Obecní úřad Viničné Šumice skupinka na-

šich občanů na malou oslavu – oslavu jubileí.  
Všechny přítomné přivítal pan starosta, děti za základní a mateřské školy se 

postaraly hudbou a slovem o pěknou atmosféru podvečera. Po gratulaci, rozdání 
malých dárků a občerstvení se rozeběhlo příjemné povídání. 

Děkuji všem, kteří se na slavnostním večeru podílely, dětem, paní ředitelce zá-
kladní školy, která přivedla kroužek fléten, panu starostovi a kolegyním se SPOZ a 
KV. 

Všem jubilantům přejeme mnoho sil, pohody a pevné zdraví. 
     Za kulturní výbor Jana Vlčková 

 
NÁŠ VÁLEČNÝ VETERÁN 

Při setkání jubilantů v měsíci květnu jsem byl mile překvapen, když se paní 
Marie Zemanová pochlubila se skromností sobě vlastní, že dostala děkovný dopis 
od ministra obrany p. Martina Bartáka za účast v odboji za 2. světové války. 
Omlouvala se, že jej zapomněla doma. Chvíli jsem naslouchal jejím vzpomínkám, 
ale protože jubilantů bylo více, čas rychle utíkal, požádal jsem paní Zemanovou o 
soukromou audienci navazující na započatý rozhovor. V následujícím týdnu jsem 
paní Zemanovou navštívil v jejím útulném domku na Hradské, kde při voňavé kávě 
a štamprličce pravé slivovice jsem si vyslechl příběh jejího odboje. Bydlela tehdy 
v Horním Čepí v Okresu Žďár nad Sázavou v samostatně stojícím hospodářském 
statku u lesa. Od října 1944 do konce války v květnu 1945 jim nastaly těžké doby. 
Přihlásila se u nich partyzánská skupina sovětských rozvědčíků. Skrývali je, živili 
a zajišťovali pro ně ostatní základní životní potřeby. To vše v absolutní konspiraci, 
aby nebyly zjevné jakékoliv změny v životním režimu rodiny. Za takovouto čin-
nost v protektorátě hrozila ztráta života. Gestapo čmuchalo v celém okolí, a bez 
přímých důkazů zatklo jejich tatínka. Příchodem další partyzánské skupiny byla 
situace ještě vyhrocenější, neboť i jednotlivé skupiny mezi sebou měly určitou 
rivalitu. Toto balancování na ostří nože trvalo až do konce války v květnu 1945. 

Poutavé vyprávění paní Zemanové nedokážu popsat věrně tak jak ona sama 
vyprávěla. Vše ale říkala naprosto v klidu, s nadhledem vzniklým odstupem času. 
Bylo to v jejím životě zajisté velmi složité a nebezpečné období, bylo jí tehdy 23 
roků. Ukázala mně Osvědčení válečného veterána, které jí bylo vydáno v květnu 
2004 tehdejším ministrem obrany. Dále Osvědčení partyzána vlastenecké války 
SSSR vydané velitelem „partyzánského oddílu Jan Kozina“ působícímu na Česko-
moravské vrchovině, majora Rudé armády Mělnika Grigorije Arsentiviče. Jsem 
rád, že paní Marii Zemanovou mezi sebou máme, za její hrdinství si jí velice vážím 
a přeji klidné a spokojené přebývání v plnosti síly ducha i těla v jejím domečku u 
lesa na Hradské. 

        Petr Kříž 
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA 
Setkání jubilantů 
Při příležitosti jejich životního jubilea se konalo dne 13.5.2010 v zasedací 
místnosti OÚ 
V I. pololetí se dožili občané: 
70 roků ing. Vladimír Koláček 237 

Marie Šedá  225 
Zdeňka Divácká  223 

75 roků Jaroslav Mojžíš   40 
80 roků Jiří Skořepa   14 
 Marie Šmerdová  150 
 Josefa Hučínová  327 
85 roků Jan Pospíšil  244 
86 roků Břetislav Žemla  153 

87 roků Pavlína Žemlová  283 
88 roků Josef Šmerda   29 

Miloslava Plašilová 284 
89 roků Marie Zemanová   96 
 Marie Sedláčková 178 
91 roků Metoděj Doležel  270 
92 roků Božena Spoustová 264 
93 roků Oldřich Hanika  275 

 
Vítání občánků 
Slavnostní přivítání občánků do života se konalo v neděli 13.6.2010 

Ema Mlčochová   23.9.2009 438 
Šimon Zahradník 20.11.2009 147 
Petr Žižlavský 28.11.2009 190 
Václav Duchoň 1.12.2009 169 
Ráchel Buchtová 6.1.2010 299 
Jiří Cejpek 24.1.2010 E39 
Josef Kadlec 18.1.2010 112 

Hana Horáková 6.2.2010 437 
Jeremiáš Novák 25.2.2010 234 
Kristína Lozrtová  9.3.2010 268 
Darina Filipová 11.3.2010 440 
Marie Šmerdová 6.4.2010 359 
Alexandr Kovář 18.5.2010 398 

 
Za SPOZ Zdeňka Holubová 

 

 

Mladá rodina hledá ve Vini čných Šumicích 
pozemek pro výstavbu vlastního rodinného domu .  
    Za nabídky předeme děkujeme.  

Kontakt:   S.Bartík,    tel.: 776 706 868,  
   e-mail: svatopluk.bartik@seznam.cz. 
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